
 

Høringssvar fra Fælles Skoleråd vedr. Budget 2020-2023 
 
Skolerådet har besluttet at afgive høringssvar vedr. budget 2020-2023. 
 
Vi konstaterer desværre, at vi igen og igen og igen står med en besparelse på vores 
allesammens folkeskole - “Folkeskolen som førstevalg”. Vi må konstatere, at med kommunens 
relativt nye uddannelsespolitik samt en nyligt forhandlet kommuneaftale, hvor der er et større 
økonomisk råderum end der har været i lang tid, så var forventningen, at folkeskolen ville 
blive prioriteret meget højt i budgetprocessen. 
 
Skolerådet finder det vigtigt, at vi lever op til de drømme og visioner, som byrådet politisk har 
stillet op med uddannelsespolitikken. Vi skal have sat handling bag de fine ord, så folkeskolen 
kan blive det naturlige førstevalg. 
 
En af hjørnestene i uddannelsespolitikken bliver formuleret så fint, og det understreger, at 
Randers er en kommune, hvor “vi vil investere i mennesker”. En investering der skaber børn, 
der personligt, fagligt og socialt er kommet godt i vej. De spor er vigtigt at holde fast i, da det 
skaber den attraktive folkeskole, der er vigtig for kommunens indbyggere, men også er vigtig i 
forhold til at tiltrække fremtidige tilflytter, der kan være med til at øge kommunens 
indkomstgrundlag i form af flere skatteyderer i Randers. 
 
Herunder en tabel med tal fra www.noegletal.dk - hvor Randers sammenlignet med 6-byerne 
er den kommune, der forbruger mindst på undervisningsudgifter.  
I forhold til sammenligningsgrundlag, vil det være det samme mønster, hvis vi sammenligner 
med danske kommuner med mellem 75.000 - 99.999 indbyggere. (Roskilde, Slagelse, 
Næstved, Kolding, Horsens, Herning, Randers, Silkeborg og Viborg) 
 
Kommunernes undervisningsudgifter pr. 6-16 årig angivet i kr. 
Kilde: Social- og Indenrigsministeriets nøgletal - www.noegletal.dk 
Tal angivet i årets priser og rangeret efter udgift i 2019 
 

Kommune 2017 2018 2019 

Aalborg 66.722 68.294 69.837 

København 67.009 69.256 66.679 

Esbjerg 61.940 64.247 66.416 

Aarhus 63.473 64.747 64.408 

Odense  60.679 62.856 63.308 

Randers 63.530 62.758 63.027 

Gennemsnit 64.606 66.336 65.878 

 
 
I forhold til den almindelige folkeskole vil vi fremhæve følgende: 
 
● Hvis der gennemføres besparelser på specialområdet, tænker vi, at det er vigtigt, at de 

sparede midler tilbageføres til almenområdet, så vi kan investere i mellemrumstilbud, 
co-teaching etc. Skolerne skal kunne gøre sig klar til en øget mængde elever med 
særlige behov.  

● Vi ønsker ikke, at de fremskudte rådgivere bliver dyrere for skolen, og heller ikke at 
midlerne tilfalder en anden forvaltningsenhed. 



 

● Skolerådet anerkender reduktionen i forhold til 10. klasse, hvis der udelukkende er tale 
om en justering i forhold til det faldende elevtal. Her vil vi dog påtale, at den sats der er 
lavet på specialskolerne ikke kan dække omkostninger (en takst 3 elev vil der f.eks 
være et gab på over 200.000 kr men pleje, guidning, 1til1 samt undervisningsbehovet 
er det sammen og derfor tager det fra taksten fra de andre i tilbuddet. 

● Fokus på inklusion - hvordan giver vi skolerne mulighed for at udvikle metoder til 
inklusion, der tager afsæt i elevernes behov. 

● Fokus på konsekvenserne for de små skoler. 
 
I forhold til specialskolerne, vil vi fremhæve: 
● I Randers har vi et rigtig godt specialskoletilbud. Det er værd at beholde. 
● Der er allerede sparet over 30 millioner på 2 af byens 4 specialskoler. Hvordan og 

hvornår får vi skabt ro omkring de skoler, og hvordan sikrer vi, at der bliver tale om 
gode tilbud, der ikke bare bliver et opbevaringstilbud. Har i tænkt over udgiften og 
konsekvensen vedr. selvhjulpenhed og livsduelighed på den lange bane på den 
baggrund 

● Har der været gennemført en risikoanalyse af forholdet vedr. besparelserne. Hvilken 
betydning for det for børnenes livsduelighed og selvhjulpenhed. Hvor mange kommuner 
vil købe ind på vores tilbud, hvis vi fortsat beskærer specialområdet. Kan vi ikke 
risikere en ekstra økonomisk bet i form af færre elever fra andre kommuner?   

● I forhold til tallene fra BDO-rapporten, tænker vi, at der i forskellige fora har været 
påpeget store udfordringer med rapporten, og at mange af analysedelene kunne 
forklares, og havde en anden baggrund end det billede, som BDO viste. Vi er af den 
opfattelse, at den rapport er problematisk at træffe kvalificerede beslutninger på 
baggrund af. 

 
I forhold til PPR/PLC, så vil vi fremhæve: 
● I BDO-rapporten konkluderer de, at PPR og PLC har overlappende opgaver. Det undrer 

os. Det vi hører fra lærere og skoleledere er, at PLC beskæftiger sig mere med det 
fagfaglige, hvor PPR går ind og arbejder med enkelte elever med pædagogiske og 
psykologiske tilgange. Der er tale om to forskellige indfaldsvinkler, og det vil være en 
klar svækkelse af skolevæsenet i Randers, hvis det ikke belyses nærmere. 

 
Vi har taget nogle flere tabeller med fra Social- og Indenrigsministeriets nøgletal, da vi gerne 
vil understrege vigtigheden af fokus på folkeskolen - vi har taget udgangspunkt i 6-byerne, da 
det er et normalt sammenligningsgrundlag. Vi kunne have valgt danske kommuner med 
mellem 75.000 - 99.999 indbyggere, og der er mønsteret det samme som i nedenstående 
tabeller, hvor Randers placerer sig på de nederste pladser med hensyn til udgifter til 
folkeskolen. 
 
Kommunens udgifter til folkeskolen pr. 6-16 årig angivet i kr.  
Kilde: Social- og Indenrigsministeriets nøgletal - www.noegletal.dk 
Tal angivet i årets priser og rangeret efter udgift i 2019 
 

Kommune 2017 2018 2019 

Aalborg 57.097 57.996 58.280 

Esbjerg 54.222 55.067 56.905 

Aarhus 51.295 52.097 51.410 

Odense 46.045 47.581 48.002 

København 46.693 48.646 46.269 



 

Randers 45.395 43.510 44.070 

Gennemsnit 49.651 50.744 50.057 

 
Hvis vi ser på perioden fra skolereformen start og til i dag, er det et dystert billede, der tegner 
sig. Hvis vi ser på den absolutte stigning i udgiften til folkeskolen pr. 6-16 årig fra 2013 til i 
dag, og regulerer for løn og prisudvikling, bruger Randers Kommune 2.894 kr. mindre pr. 6-16 
årig, hvor Aalborg bruger 7.005 kr. mere pr. 6-16 årig. I forhold til 6-byerne er Randers den 
eneste kommune med en negativ udvikling. I samme periode er Randers Kommunes udgifter 
til fri-, privat og efterskoler steget med mere end 31 % pr. 6-16 årig.  
 
Vi ønsker en styrkelse af folkeskolen, og vi tænker de tal, vi har taget med i vores høringssvar 
også viser, at det ikke er besparelser, som skolevæsenet har behov for i Randers. Hverken i år 
eller i de kommende år.  
 
Så ønsket fra os er at i vælger at prioritere folkeskolen, byens børn og gøre det til byens 
vigtigste projekt. Til gavn for byens borgere og for fremtidige borgere, der kan se konturerne 
af et højt prioriteret skolevæsen. 
 
 
 
 


